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نیم نگــاه

خبــر
 اختصاص سه میلیارد دلار 

برای واردات نهاده های دامی 
آرمان ملی: معاون توسعه بازرگانی وزارت 
جهاد کشاورزی گفت: امسال تاکنون سه 
میلیارد و ۲۵۰ میلیون دلار ارز برای واردات 
وزارت جهاد  اختیار  دامی در  نهاده های 
کشاورزی قرار گرفته است. امید گیلان پور 
درباره خرید تضمینی شیر خام به قیمت ۶ هزار 
و ۴۰۰ تومان افزود: در سال بسیار خشک قرار 
داریم؛ امسال حدود چهار و نیم میلیون تن 
علوفه از ۱۰ میلیون تن علوفه را از دست دادیم. 
وی ادامه داد: کمتر از سی و چند درصد هزینه 
خوراک دام برای تولید شیر به نهاده های با ارز 
۴۲۰۰ تومانی مربوط است و بقیه با نهاده های 
دیگر تأمین می شود. معاون توسعه بازرگانی 
وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه مقدار 
ارز در بودجه سال ۱۴۰۰ برای تأمین نهاده ها 
معین شده است، گفت: امسال تا کنون سه 
میلیارد و ۲۵۰ میلیون دلار ارز در اختیار وزارت 
جهاد کشاورزی قرار گرفته است برای این که 

نهاده ها را با آن وارد کنیم.

 چالش تامین سوخت جایگاه ها 
به دلیل نرخ حمل

ایسنا: دبیر کانــون انجمـن های صنفی 
کامیونــداران اعــلام کرد: اگر مشکلات و 
برنامه ریزی از سوی وزارت نفت حل نشود، 
در جابه جایی و حمل و نقل بنزین به مشکل 
برخورد خواهیم کرد. احمــد کــریمی اظهار 
کرد: در زمینه کامیون های حامل سوخت هم 
مشکلاتی متوجه کامیون داران شده است و در 
این زمینه تعدادی از کامیون داران از این حوزه 
بیرون آمده اند و در بخش های دیگر فعالیت 
می کنند. وی افزود: وزارت نفت که متولی 
این حوزه است، به این مشکل یعنی بی برنامه 
بودن و تعیین کرایه های نامناسب توجهی 
نمی کند و همین مساله سبب بروز نارضایتی 
در میان کامیون داران در این حوزه شده است. 
دبیر کانون انجمن های صنفی کامیون داران 
ادامه داد: تعیین نرخ کرایه برای کامیون داران 
حامل سوخت در انحصار وزارت نفت است و از 
سوی دیگر برنامه ریزی را هم خودش انجام 
می دهد. کریمی گفت: در شرایط کنونی در 
زمینه سوخت رسانی مشکلی از نظر ناوگان و 
نسبت تعداد کامیون های فعال در این بخش 
به سوخت مورد نیاز جایگاه های کشور نداریم 
و حتی تعداد کامیون ها بیشتر است اما از نظر 
ساختاری و برنامه ریزی  با مشکلاتی مواجه 
هستیم که وزارت نفت به عنوان متولی باید به 

این مسئله توجه کند.

بنگــاه ها
 رشد ۶۵ درصدی تولید گندله 

در فولاد سنگان 
آرمان ملی: مدیرعامل فولاد سنگان با اعلام 
این خبر افزود: شرکت فولاد سنگان خراسان در 
سه ماه نخست سال جاری موفق به تولید بیش 
از ۱ میلیون و ۱۱۰ هزار تن گندله شد که رشد 
۶۵ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل را 
برای تولید گندله این شرکت محقق ساخته 
است. این درحالیست که تولید گندله فولاد 
سنگان در 3 ماهه اول سال 99 به میزان ۶7۴ 
هزار تن بوده است. امرایی افزود : شرکت صنایع 
معدنی فولاد سنگان به عنوان زیرمجموعه 
گروه فولاد مبارکه موفق شد بعد از رکوردهای 
پی در پی در سال گذشته، امسال نیز با وجود 
تعطیلات به علت بیماری کرونا و قطعی برق 
به رکوردی در رشد تولید گندله دست یابد تا 
نشان دهد عزم خود را برای عمل به شعار سال 
جزم کرده است. امرایی افزود : این شرکت برای 
تولید سال جاری رشد متناسب تولید گندله را 
در برنامه داشت که با توجه به قطعی های پی 
در پی برق که دامن گیر تمام صنایع شده است 
موفق به تحقق برنامه مدنظر شرکت نشد. در 
همین شرایط فولاد سنگان رشد ۶۵ درصدی 
تولید گندله در سه ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۰ 
را از آن خود کرد. این در حالیست که برآیند 
عملکرد تولید شرکتهای بزرگ معدن و صنایع 
معدنی نشان از رشد ۱۱ درصدی در همین 

مدت زمان مشابه است.

 افزایش 2/۵ برابری 
فروش فولاد خراسان

آرمان ملی: اطلاعات منتشر شده از سوی 
منابع رسمی بورس کالای ایران، نشان می دهد 
که حجم معاملات فولاد خراسان در رینگ 
صنعتی در چهار ماه منتهی به پایان تیر سال 
جاری در حالی به رقم حدود ۴۰۶9 میلیارد 
تومان رسیده که این رقم در مدت مشابه سال 
گذشته حدود ۱۶۵۰ میلیارد تومان بوده است.

شرکت مجتمع فولاد خراسان با دستیابی به رشد 
۲۴۱9میلیارد تومانی در فروش، هدف خود را در 
راستای کسب سود بیشتر محقق کرد که این خود 
نشانه روشنی بر شرایط مطلوب بازار محصولات 
این مجتمع می باشد. گفتنی است فروش تیر ماه 
این مجتمع سال جاری حدود 9۱۲ میلیارد تومان 
و میانگین 3ماهه نرخ فروش داخلی محصولات 
سبک ساختمانی ۱۱9,۸۶۲,۴۶۴ ریال برای هر 
تن بوده که در تیر ماه به ۱37,۰73,۴۶7 ریال در 
هر تن افزایش یافته، شایان ذکراست نرخ فروش 
محصولات سبک ساختمانی صادراتی نیز از 
۱۲۱,۰۵۸,9۵3ریال به ۱۴۰,3۴۱,۱۰۲ریال در 

هر تن افزایش یافته است.

آرمان ملی: پیشنهاد می شود برای اقشار کم درآمد کارت 
لبنیات صادر شود. این سخنان رئیس هیات مدیره اتحادیه 
مرکزی دامداران ایران است که در پی عدم اجرایی شدن 
مصوبه افزایش قیمت خرید شیر خام پیشنهاد داده است. در 
واقع موضوع افزایش قیمت خرید شیر خام از به ۶۴۰۰ تومان 
که با افزایش قیمت نهادهای خوراک و سایر هزینه های تولید از 
چند ماه قبل از سوی دامداران درخواست شده بود پس از چند 
بار کشمکش و وتو شدن از سوی رئیس دفتر رئیس جمهور در 
حالی مجددا مورد تصویب قرار گرفت که این بار به نظر می رسد 
تحت الشعاع سیاست های صنایع لبنیاتی قرار گرفته است 
به گونه ای که با تصویب این نرخ صنایع لبنی نیز افزایش 7۰ 
درصدی قیمت ۱۰ محصولی را خواستار شدند که نرخ گذاری 
آن از سوی دولت تعیین می شود، اما با عدم تعیین تکلیف 
این درخواست آن هم در روزهای پایانی عمر دولت دوازدهم 
لبنیاتی نیز سیاست عدم تبعیت از نرخ مصوب شیر خام را در 
پیش گرفتند که در نتیجه آن و با توجه به اینکه امکان نگهداری 
و کاهش تولید شیر خام وجود ندارد چاره ای جز سرنهادن 
دامداران به قیمت های پیشین وجود نداشت حال با تداوم 
این وضعیت و در حالی که استانداران نیز این ابلاغیه را کن لم 
یکن تلقی کرده اند دامداران در تلاش هستند برای تداوم حیات 
واحدها روش های مختلفی را برای اجرای این مصوبه پیش 
پای دولت قرار دهند که البته کارت لبنیات که نام به روز شده 
سیستم کوپنی است یکی از این پیشنهادات را تشکیل می دهد 
البته باید توجه داشت این اقدام صنایع لبنی در حالی فعالیت 
دامداران را تحت الشعاع قرار داده که در مصوبه افزایش قیمت 
شیرخام برنامه ریزی برای جبران افزایش هزینه های صنالیع 
لبنی در نظر گرفته شده است بنابراین در شرایطی که سیاست 
لبنیاتی ها به مصوبات دولت می چربد به نظر می رسد دولت 
باید به جای نادیده گرفتن بخشی از زنجیره رویکرد نظارتی 
خود را ارتقا دهد. فرهاد اکبری رئیس هیات مدیره اتحادیه 
مرکزی دامداران ایران در این رابطه می گوید: در نیمه تیرماه 
سالجاری وزیر جهاد کشاورزی در نامه ای اعلام کرد که شورای 
قیمت گذاری محصولات استراتژیک، قیمت خرید هرکیلوگرم 
شیرخام از دامدارن را از ۴۵۰۰ تومان به ۶۴۰۰ تومان افزایش 

داده و تصویب کرده است.
وی ادامه داد: اما این مصوبه هنوز ابلاغ نشده است و حتی 
استانداران اطلاع داده اند که مصوبه مذکور کان لم یکن اعلام 
شده است. وی ایران با اشاره به افزایش قیمت مولفه های تولید 
تصریح کرد: حداقل قیمت تمام شده شیرخام برای دامداران 
بیش از یک ماه پیش با تامین ۱۰۰ درصد نهاده های دامی با نرخ 
دولتی ۸ هزار و ۵۰۰ تومان و بدون نهاده های دامی دولتی تا ۱۰ 
هزار و ۵۰۰ تومان برآورد شد، در حالی که حداکثر قیمت خرید 
از دامداران ۵ هزار تومان است. اکبری با بیان اینکه ما نگرانی 
دولت از نتایج افزایش قیمت شیرخام را درک می کنیم، گفت: 
به همین دلیل چند پیشنهاد به دولت برای کاهش فشار بر 
مردم با افزایش نرخ خرید مصوب شیرخام داده ایم که مهمترین 
آنها صدور کارت لبنیات برای اقشار کم درآمد است.همچنین 
پیشنهاد داده ایم شیرخام را از گروه یک کالایی به گروه دو تغییر 
دهند، چراکه در حال حاضر یارانه های که برای تولید شیرخام 

تخصیص پیدا می کند به دست دامداران نمی رسد.

 بررسی پیشنهاد دامداران 
برای صدور کارت لبنیات نشان می دهد؛

رشد تصاعدی درآمدهای مالیاتی مسکن

آرمان ملی- محمدسیاح: از ابتدای شیوع کرونا بارها و بارها ستاد ملی مبارزه با کرونا به دلیل وخیم  شدن وضعیت شیوع بیماری و 
افزایش شمار کشته ها و بیماران کرونایی، اعلام تعطیلی عمومی چند روزه کرده است. شاید در ابتدا این اقدام می توانست بخشی از 
مشکلات را برطرف کند، اما با پیشرفت بیماری و عقب افتادن واکسیناسیون عمومی و در ادامه کاهش رعایت پروتکل های بهداشتی و 
وخیم تر شدن اوضاع اقتصادی این تعطیلی ها صرفا باعث ضرر و زیان های مالی بسیار زیاد و سنگینی برای اصناف شد و حتی برخی از 

آنها را به تعطیلی کشاند که رستوران ها، هتل ها و اصناف در ارتباط با مردم چنین سرنوشتی را پیدا کردند.

»آرمان ملی« از وضعیت اصناف در تعطیلات کرونایی گزارش می کند: 

اصناف زیر فشار کرونا و حمایت های تو خالی
   بازی یکطرفه ستاد کرونا با بخش اقتصادی کشور              حمایت روی کاغذ از بخش اصناف در دوران کرونا

در نخستین روز از معاملات رقم خورد؛ 

رشد بیش از 12 هزار واحدی شاخص

آرمان ملی: پس از تعطیلات ۶ روزه ، بازار سرمایه در 
نخستین روز از معاملات خود با رشد قابل ملاحظه ای همراه 
شد به گونه ای که شاخص کل با ۱۲ هزار و ۱۱3 واحد رشد در 
کانال یک میلیون و 3۲3 هزار واحدی قرار گرفت. موضوعی که 
به اعتقاد کارشناسان در نتیجه آغاز فصل مجامع شرکت ها و 
خوش بینی سرمایه گذاران به بازار رقم خورده است. بر اساس 
این گزارش روز گذشته در بازار سرمایه بیش از ۶ میلیارد و 
۶۰۴ میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۵۵ هزار 
و ۵7۸ میلیارد ریال داد و ستد شد و شاخص کل با۱۲ هزار و 
۱۱3 واحد رشد در نهایت به رقم یک میلیون و 3۲3 هزار واحد 
رسید.همچنین شاخص کل )هم وزن( با یک هزار و سه واحد 
افزایش به ۴۰۴ هزار و 77 واحد و شاخص قیمت )هم وزن( با 
۶3۶ واحد رشد به ۲۵۶ هزار و ۲7۶ واحد رسید. گفتنی است 
در بازار روز گذشته نمادهای معدنی و صنعتی گل گهر )کگل( 
با دو هزار و ۱۶۰ واحد، فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با دو هزار 
و ۱۵۸ واحد، معدنی و صنعتی چادرملو )کچاد( با یک هزار 
و ۵۸۰ واحد، گروه مدیریت سرمایه گذاری امید )وامید( با 
یک هزار و ۲۱۴ واحد، توسعه معادن و فلزات )ومعادن( با 
یک هزار و ۱7۵ واحد، پتروشیمی پردیس )شپدیس( با ۸73 
واحد، فولاد خوزستان )فخوز( با ۸3۴ واحد، مخابرات ایران 
)اخابر( با ۵۸9 واحد گسترش نفت و گاز پارسیان )پارسان( 
با 33۸ واحد بیشترین تاثیر مثبت را در رشد شاخص داشتند 
و این در حالی بود که مقاومت منفی نمادهای شرکت سرمایه 
گذاری سهام عدالت استان خراسان رضوی )وسرضوی( با ۲۵7 
واحد، سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( با ۲۴۴ واحد، 
نفت و گاز پتروشیمی تامین )تاپیکو( با ۲۴۰ واحد، فولاد کاوه 
جنوب کیش )کاوه( با ۲۲۴ واحد، فروشگاه های زنجیره ای افق 
کوروش )افق( با ۲۰9 واحد، خدمات انفورماتیک )رانفور( با 
۱9۲ واحد، بانک پارسیان )وپارس( با ۱۴9 واحد و گروه دارویی 
برکت )برکت( با ۱۴9 واحد نیز نتوانست مسیر حرکت شاخص 
را تغییر دهد. همچنین روز گذشته در بازار فرابورس نیز دو 
میلیارد و ۱۸ میلیون برگه سهم به ارزش ۱۴7 هزار و ۴7۰ 
میلیارد ریال دادوستد شدو شاخص این بازار با بیش از۲۱۸ 

واحد افزایش بر روی کانال ۱9 هزار و ۲۶7 واحد ثابت ماند.

 در یکســال و نیم گذشتــه اصنــاف در هر 
تعطیلی با ستاد ملی کرونا همراهی کردند، اما 
در این دوره بخش اعظمی از اصناف حاضر به 
همکاری با این ستاد و تعطیلی کسب و کار خود 
نشدند و تنها دلیل آن هم وضعیت اقتصادی 
اسف باری است که بی کفایتی مدیران اقتصادی 
و بهداشتی و درمانی کشور رقم زدند. از طرفی 
سابق بر این دولت کمک هایی برای جبران 
خسارت اصناف و کسب وکارهای کشور پرداخت 
می کرد و امتیازهایی را هم نظیر عقب افتادن 
قسط وام و تسهیلات را درنظر می گرفت که 
دیگر خبری از اینها هم نیست. ابراهیم درستی، 
نماینده وزیر صمت در اتاق اصناف ایران و نایب 
رئیس اتاق اصناف تهران در همین رابطه به 
»آرمان ملی« گفت: »اصناف از بهمن ماه سال 
9۸ با تعطیلی مکرر روبه رو بود ولی انتظاری 
که از دولت برای حمایت داشتند، محقق نشد. 
به عنوان مثال در بخش مالیات چه در سال 9۸ 
و چه در سال 99 مشکلات زیادی داشتیم و 
سازمان امور مالیاتی در این حوزه در حق اصناف 
آن هم در این شرایطی که قرار داریم، بد کرد.« 
او ادامه داد: »یعنی با اینکه سال 99 واحدهای 
صنفی بسته بودند آمد و تا ۱۲ درصد بر مبنای 
مالیات سال گذشته افزایش مالیاتی داد و این 
اتفاق واقعا ظالمانه بود و فکر می کنم اینها قصد 
داشتند تا مردم را حساس کنند ولی این اجازه 
را ندادیم.« درستی افزود: »ولی در عین حال 
سازمان امور مالیاتی کار بسیار ناشایستی کرد 
و نباید افزایش مالیاتی می داد، اصناف از بهمن 
ماه سال 9۸ تا امروز واقعا هم سود بودند و هر 
زمانی که گفتند تعطیل کنید آنها را تعطیل 
کردند و هر زمان که گفتن باز کنید باز کردند.« 
نایب رئیس اتاق اصناف تهران تاکید کرد: » 
3۰ تا 3۵ درصد مغازه ها در تهران اجاره ای 

هستند و مغازه دار باید اجاره مغازه، اجاره خانه، 
مزد شاگرد، عوارض تابلوی شهرداری و مالیات 
را پرداخت کند و در این شرایط از چه محلی 
باید تمام این هزینه ها را تامین کند؟ در اینجا 
سازمان امور مالیاتی در حق اصناف کم لطفی 
کرده است. ما انتظار داشتیم که با مردم بهتر 
برخورد کنند و این اصناف خارج از مردم هم 
نیستند.« درستی اضافه کرد: »شهرداری حتی 
از یک روز عوارض تابلو نگذشت، اصنافی که 
چک دارند و در این وضعیت قرار گرفته اند چطور 
باید چک خود را پاس کنند؟ با این حال اصناف 
تمام قد در کنار حاکمیت ایستاده و نهایت 

همکاری را داشته است.«
 نگاه به دولت آینده 

نماینده وزیر صمت در اتاق اصناف ایــران 
اظهار کرد: »اصناف انتظار دارند که با این همه 
از خودگذشتگی دیــده شــوند، امیدواریم در 
دولت جدید فردی سکان وزارت صمت را به 
دست بگیرد که اصنــاف را خوب مـی شناسد 
و می تواند کمک کند تا مشــکلات بـه خوبی 
شناسایی شوند. درخواست ما از هیات دولت 
آینده این است همان طور که اصناف تمام قد در 
خدمت کشور بودند، مورد توجه قرار بگیرند.« 
او درباره خسارت ها و آسیب های وارد شده به 
اصناف در طول یک سال و نیم گذشته، توضیح 
داد: »بسیاری از اصناف در حال ورشکستگی 
هستند، گردشگری، قهوه خانه های سنتی، 
تالارهای پذیرایی و فست فودها و... در حال 
ورشکستگی قرار دارند، شاید به جرات بتوان 
گفت در بین اصناف تنها ۴ یا ۵ صنف شامل 
داروخانه، بنکداران مواد غذایی، سوپرمارکت ها 
و به ویژه فروشگاه های زنجیره ای خوب کار 
کردند.« او تاکید کرد: »با این حال سوال مهم 
این است که چرا سازمان امور مالیاتی باید همه 

را به یک چشم ببیند؟ چه آنهایی که کار کردند 
و چه آنهایی را که کار نکردند. اینجا سازمان 
واقعا بی عدالتی کرده است، سازمان مکلف بود 
از اتحادیه هایی که خوب کار کردند مالیاتشان را 
بگیرد ولی از اتحادیه هایی که کار نکردند و بالغ 
بر 9۰ درصد کشور را تشکیل می دهند، مالیاتی 
اخذ نمی کرد.« نایب رئیس اتاق اصناف تهران 
گفت: »نه تنها نباید بر مبنای سال 9۸ مالیات 
را افزایش نمی داد که نباید مالیاتی در سال 99 
نمی گرفت ولی متاسفانه همه را به یک چشم 

نگاه کرد.« 
 کرونا و حال ناخوش اصناف

درستی در واکنش به این سوال که با ادامه دار 
بودن وضعیت کنونی کشور و احتمال تعطیلی 
دوباره در روزهای آینده، اصناف این تعطیلات 
را قبول خواهند کرد، توضیح داد: »واقعا اصناف 
مظلوم واقع شده اند، هر چه گرفتاری در کشور 
وجود دارد دامن اصناف را می گیرد، آیا مترو 
و اتوبوس و تاکسی را نمی بینند؟ اگر یک 
کارمند دولت یک روز حقوق یا اضافه کاریش 
قطع شود چه می کند؟« او ادامه داد: »وقتی 
اصناف مغازه های شان را تعطیل می کنند و 
هیچ حمایتی هم از دولت نمی بیند، چطور باید 
چکش را پاس کند؟ آیا دولت از یک روز آبونمان 
برق واحدهای صنفی گذشت کرد؟ خیر، آیا 
بیمه تامین اجتماعی گذشت کرد؟ خیر. چرا 
باید اقدامات به طور یک طرفه باشد؟«  نماینده 
وزیر صمت در اتاق اصناف ایران اضافه کرد: »ما 
از دولت آینده درخواست داریم وزیری را انتخاب 
کند که درد اصناف را بفهمد، می خواهیم 
دولت آینده حتما با بخش خصوصی در ارتباط 
تنگاتنگ و ارتباط باشد. اصناف خانواده ای 3۰ 
میلیونی دارد که باید با همکاری همه بویژه 

دولت مشکلاتشان برطرف شود.«

آرمان ملی: قیمت سیمــان 
در چند روز اخیــر  در حالــی به 
واسطه حضور دلالان و مــافیای 
این حوزه به ۱۱۰ هزار تومــان 
رسیده که اگرچه فعالان این 
حوزه دلایل آن را قطعــی برق 
صنایع و کاهش مــیزان تولــید 
و عرضه عنوان می کننــد اما 
کمی تامل در گفته های متولیان 
این صنعت که عنــوان کــرده 
اند ۸۰ درصد معاملات سیمان 
در اختیار ۱۵ نفر قرار دارد و 
همچنین اظهار نظــر معــاون 
صنایع غیر فلزی وزارت صمـت 
که تاکید کرده بود تمامی چالش 
های کنونی نتیجه نبود سازوکار 
مشخص در عرضه این محصول 
در بازار بورس کالا بود که با اصرار 
واحدهای سیمانی رقم خورده 
و قرار است در وزارت صمت با 
بررسی عملکرد سیمان در بورس 
نسبت به تداوم و یا توقف عرضه 
آن تصمیم گیری شود این شائبه 
را ایجاد می کند که گردش وزارت 
صمت از مواضع خود در نتیجه 
فشــار مــافیایــی صورت گرفته 
که سعی دارند با خروج سیمان از 
بــورس کالا که قطعا به معنای 
حذف شفافیت از معاملات آن 
است جایگاه خود را در این صنعت 
محکمتر کنند . موضوعی که باید 
منتظر شد و دید در جلسه ای که 
وزارت صمت متولی برگزاری 
آن است تکلیف سیمان چگونه 

روشن خواهد شد.

 مخالفان و موافقان 
اظهارات مخالفان و موافقان 
برای خــروج یا باقـی مانــدن 
سیمان در بورس کالا تجربه ای 
آشناســت که پیش از این در 
حوزه فولاد نیز شاهد آن بوده ایم 
و قطعا عرضه این محصول در 
بورس کالا به واسطه شفافیت 
در معاملات اگرچه با مشکلاتی 
در مکانیزم عرضه همراه اســت 
امــا به معــایب عرضــه سنتی 
مــی چــربــد در ایــن رابطــه 
عبدالرضا شیخان دبیــر انجمن 
سیمـان که از موافقــان عرضه 
سیمـان در بورس است  می گوید: 
در بورس هم تولیدکننده در فضای 
شفافی اقدام به فروش کرده و هم 
مصرف کننده در فضای شفافی 
خرید خود را انجام می دهــد. 
با این حال متأسفــانه برخی ها 
در تلاش اند با ایجاد بحث های 
انحرافی مانع از واقعی سازی 
قیمت کالاها از جمله سیمان و 
حذف رانت شوند در این میان 
عرضه سیمان در بورس کالا هیچ 
ارتباطی با گرانی سیمان نداشته و 

همان طور که ذکر شد، مشکل برق 
تنها دلیل افزایش نرخ هاست.  اما 
مهرداد نظارت، رئیس کانون بتن 
به عنوان مخالف عرضه سیمان در 
بورس کالا می گوید: باید سیستم 
عرضه سیمان در بورس تعلیق 
راهکارهای  با  محصول  این  و 
مناسب و به صورت شفاف به 
بورس وارد شود. در حال حاضر 
فقط دلالان قیمت ها را در بورس 
جابه جا می کنند و تولیدکننده و 
سازنده مسکن دستش به سیمان 
سیمــانی ها  اینکه  نمی رسد. 
می گویند به دلیل قطعی برق 
سیمان گران شده درست نیست، 
بلکه علاوه بر برق به دلیل سازوکار 
نادرست عرضه سیمان در بورس 
شاهد این اتفاق هستیم. همچنین 
سید جواد جهرمی معاون عملیات 
و نظارت بورس کالا با اشاره به عدم 
ورود تمام شرکت های سیمانی 
به بورس کالا، می گوید: عرضه 
سیمان در بورس در سال های قبل 
هم پیگیری شده بود که نتیجه ای 
نداشت، چون مقاومتی از طرف 
ذی نفعان و برخی از شرکت ها 

وجود داشت. هم اکنون نیز اگر 
قــرار بــود صبــر کنیــم تــا 
3۰ درصد باقیمانده شرکت ها 
هم برای ورود به بورس کالا راضی 
کنیم هیچ وقت این بازار شکل 
نمی گرفت، چون منافع به اندازه ای 
هست که نخواهند وارد بورس 
شوند به همین دلیل گام به گام 
پیش رفتیم و توافق شد مابقی 
شرکت ها طی هفته های آینده 
پذیرش شوند، ولی وزارت صمت 
در این زمینه همراهی نکرده، چون 
بخشی از وزارت صمت مخالف و 
بخشی دیگر موافق عرضه سیمان 
در بورس هستند. اما در این بین 
اظهارات  فرهــاد رحمانی معاون 
صنایع غیر فلزی وزارت صمت 
حائز اهمیت است که معتقد است 
وزارتخانه متبوعش از ابتدا مخالف 
عرضه سیمان در بورس بوده و با 
اصرار واحدهای سیمانی به آن تن 
داده است. وی همچنین از تعیین 
تکلیف سیمان در جلسه ای خبر 
داده که در روزهای آتی با حضور 
فعالان سیمانی و بورس کالا رقم 
خواهد  خورد. البته به نظر می 
رسد عقب نشینی وزارت صمت از 
مواضع قبلی خود حاکی از فشاری 
است که مافیای قدرتمند این 
صنعت است که بر وزارت صمت 
وارد می کنند چراکــه فلسفه 
وجودی عرضه محصــولات در 
بورس شفافیت است موضوعی که 
قطعا دلالان و مافیای اقتصادی 

تمایلی برای ورود به آن ندارند.

»آرمان ملی« از دلایل چالش بازار سیمان گزارش می دهد؛

فشار مافیای سیمان برای خروج از شفافیت

دپوی نهاده های دامی در 
نتیجه بی اعتمادی به ارز دولتی

معـــاون گمرک گفت: صاحبان 
کالا به روندهای دولتی اطمینان ندارند 
و مطمئن نیستند که پس از ترخیص 
کالا بتوانند ارز ۴۲۰۰ تومانی خود را 
تحویل بگیرند؛ به همین دلیل کالای 
خود را از گمــرک ترخیص نمی کنند. 
مهرداد جمال ارونقی معاون فنی گمرک 
در خصوص دپوی نهاده های دامی 
در گمرک گفت: مشکلات کالاهای 
اساسی به یک مورد خلاصه نمی شود. 
برای کالاهای اساسی باید صاحبان کالا 
مجوزهای قانونی را به گمرک ارائه دهند. 
از طرفی در خصوص تأمین ارز به دلیل 
اینکه ارز ترجیحی ۴۲۰۰ تومانی در 
اختیار آن ها قرار می گیرد ملاحظاتی 
وجود دارد. بحث حمل این کالاها 
و مواردی دیگری که وجود دارد، باید 
انجام شود تا بتوانیم کالا را تأمین کنیم. 
ارونقی ادامه داد: برای نمونه در گذشته 
بحث ترخیص درصدی را مطرح کرده 
بودیم به دلیل اینکه مشکلات فراوانی 
برای ترخیص کامل این کالاها وجود 
دارد. زمانی که دو ماه ترخیص درصدی 
متوقف شد، در حال حاضر نتایج آن را 
می بینیم و همچنان تبعات آن ادامه دارد. 

دو دلیل مهم بالابودن 
تعداد حوادث کار در ایران 

معاون روابط کار وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی عدم استفاده از 
فناوری های روز در استخراج معادن و 
عدم اجرای ماده ۸7 را از دلایل عمده 
وقــوع حـوادث کار عنــوان کــرد. 
حاتم شاکرمی ضمن اشاره به گزارش 
تحلیلی حوادث ناشی از کار و روند 
کاهشی آسیب های شغلی و شدت 
حوادث ناشی از کار در کشور گفت: 
این مهم در شرایطی حاصل شد که 
از دو جهت به شدت در تنگنا بودیم؛ 
از یک سو تعداد کم بازرسان کار و عدم 
تناسب تعداد آن با تعداد کارگران 
مشمول قانون کار در مقایسه با نرم 
جهانی و دیگری عدم امکان تأمین 
تجهیزات مورد نیاز بازرسان کار به 
دلیل محدودیت های بودجه ای است. 
معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی با اشاره به دلایل عمده 
وقوع حوادث ناشی از کار گفت: دو 
دلیل عمده عدم اجرای ماده ۸7 قانون 
کار از سوی دستگاه های اجرایی و 
ایجاد و توسعه کارگاه ها بدون توجه 
به این ماده به رغم ابلاغ بخشنامه و 
مکاتبات عامل اصلی این حوادث است. 
وی خاطرنشان کرد: یکی دیگر از این 
عوامل، عدم استفاده از فناوری های 
روز در مسائل استخراج معادن به ویژه 
ذغال سنگ است که در صورت رعایت 
این دو موضوع ما شاهد حوادث ناگوار به 
وقوع پیوسته در سال های اخیر نبودیم.

بازار سرمایه

 ساخت مسکن باید 
به مردم واگذار شود

رئــیس مجلــس شورای اسلامی 
گفت: مهمترین اصــل در حوزه مسکن، 
واگذاری آن به مردم است چرا که دولت 
توان ساخت سالانــه یــک میلیون 
واحد مسکونی را ندارد و هزینه ساخت 
مسکن توسط دولت بسیــار زیاد است. 
محمدباقر قالیباف روز دوشنبه در آئین 
افتتاح طرح صنعتی سازی مسکن که با 
حضور وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح در شهرستان پاکدشت برگزار شد 
اظهار داشت: مجلس شورای اسلامی، 
حوزه مسکن را موضوعی مهم و پیشران 
مورد توجه قرارداد و با نهایی کردن قانون 
احداث مسکن، سالانه یک میلیون واحد 
مسکونی را تصویب و ابلاغ کرده تا در 
برنامه هفتم توسعه کشور در دستور کار 
قرار گیرد. وی تأکید کرد: اگر امروز در 
کشور با مشکلاتی مواجه هستیم، به 
خاطر ضعف مدیریت، اعتماد نکردن 
به جوانان و بی توجهی به فرهنگ ما می 

توانیم است.


